
PODSTATNÁ JMÉNA ŽENSKÉHO RODU - ZÁKLADY 

 

1. K podstatným jménům ženského rodu patří podstatná jména, která mají v 1. pádě 

jednotného čísla koncovky 

1. „-a“ (стена, школа, быстрота) 

2. „-я“ (неделя, революция) 

3. část podstatných jmen končících na „-ь“ (осень, тетрадь, рожь) 

 

pádové vzory 

 při skloňování pádových vzorů pro skloňování podstatných jmen záleží na: 

 koncovce podstatného jména v 1. pádě jednotného čísla, na jejímž základě vybereme 

vzor, podle kterého budeme skloňovat 

 

 podle vzoru „школа“ se skloňují podstatná jména ženského rodu zakončená v 1. pádě 

jednotného čísla na „-a“ (комната, жена, сестра, школа) 

 patří sem i podstatná jména mužského rodu, zakončená v 1. pádě jednotného čísla 

na „-a“ (мужчина, папа, дедушка, Никита) 

 v 1. pádě množného čísla je koncovka „-ы“ (газеты, комнаты), NEZAPOMEŇTE, že 

po „г“ „к“ „х“ a  po „ж“ „ш“ „щ“ „ч“ se píše „-и“ (книги, мухи, мыши, лыжи)  

 podle vzoru „неделя“  se skloňují podstatná jména ženského rodu zakončená v 1. pádě 

jednotného čísla na „-я“ (неделя, яблоня, деревня) а podstatná jména mužského rodu, 

zakončená na „-я“ (дядя, Петя) 

 podle vzoru „армия“ se skloňují podstatná jména ženského rodu zakončená v 1. pádě 

jednotného čísla na „-ия“ (гимназия, станция, стадия, фотография, Англия) 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



podstatná jména ženského rodu končící na tvrdou samohlásku 

 

школа 

         jednotné číslo        množné číslo 

1. кто, что    школ-а    школ-ы 

2. без кого, без чего  школ-ы    школ- 

3. кому, чему   школ-е    школ-ам 

4. я вижу кого, что  школ-у    школ-ы 

6. о ком, о чѐм   школ-е    школ-ах 

7. с кем, чем   школ-ой    школ-ами 

 

неделя 

     jednotné číslo    množné číslo 

1. кто, что    недел-я    недел-и 

2. без кого, без чего  недел-и    недель- 

3. кому, чему   недел-е    недел-ям 

4. я вижу кого, что  недел-ю    недел-и 

6. о ком, о чѐм   недел-е    недел-ях 

7. с кем, чем   недел-ей    недел-ями 

 

армия 

     jednotné číslo    množné číslo 

1. кто, что    арми-я    арми-и 

2. без кого, без чего  арми-и    арми-й 

3. кому, чему   арми-и    арми-ям 

4. я вижу кого, что  арми-ю     арми-и 

6. о ком, о чѐм   арми-и    арми-ях 

7. с кем, чем   арми-ей    арми-ями 

cvičení 

1. Nemohu už více žít bez své ženy. 

Не могу уже больше жить без своей ______________    (жена) 

2. Co se to stalo s vaší školou? - Ále nic, vybuchla. 

Что случилось с вашей ____________ ? – Да ничего, взорвалась. (школа) 

3. Ale co to plácáš! Kosťa nemohl nastoupit do armády, vždyť je to takový blbec. 



Да что ты! Ведь это невозможно, чтобы Костя поступил в __________________, он ведь такой 

дурак.        (армия) 

4. Nedávej tu kočku do ledničky! Kam dám kastrůlek s obědem? 

Не клади эту _____________ в холодильник, куда мне поставить _______________с обедом? 

(кошка, кастрюля) 

5. Všechen váš majetek teď patří naší organizaci. 

Все ваше имущество теперь принадлежит нашей _____________  (организация) 

6. Michail má teď samé jedničky, chodí totiž se svou učitelkou. 

У Михаила теперь одни только пятѐрки, так как он теперь встречается со своей 

________________         (учительница) 

7. Špatně se mi žije bez střechy nad hlavou. 

Мне теперь плохо жить без ____________ над головой  (крыша) 

8. Chci jet na dovolenou do Holandska. Prý tam mají levné drogy. 

Я хочу поехать в отпуск в _________________. Говорят, что там дешѐвые наркотики. 

9. Pivo není lék a v lékárně ho nekoupíš!!! 

Пиво не левкарство и в _________его нельзя купить!!!!       (аптека) 

10. Vážení přátelé, právě jsem se vrátil z Francie. 

Дороги друзья, я сейчас вернулся из ______________     (Франция) 

 

 

 

pádové vzory „статья“ a „тетрадь“ 

статья 

 podstatná jméne ženského rodu typu „статья“ (скамья, семья, судья, свинья) mají ve všech 

tvarech kromě 2. pádu množného čísla před koncovkou měkký znak „-ь“ 

 pokud má podstatné jméno přízvuk na kmeni, ve 2. pádě množného čísla má 

koncovku „-ий“ (прыгунья > прыгуний, шалунья > шалуний) 

 pokud má podstatné jméno přízvuk na koncovce, ve 2. pádě množného čísla má 

koncovku „-ей“ (скамья > скамей, судья > судей, семья > семей) 

 

     jednotné číslo    množné číslo 

1. кто, что    стат-ья    стат-ьи 

2. без кого, без чего  стат-ьи    стат-ей 

3. кому, чему   стат-ье    стат-ьям 

4. я вижу кого, что  стат-ью     стат-ьи 



6. о ком, о чѐм   стат-ьи    стат-ьях 

7. с кем, чем   стат-ьѐй    стат-ьями 

 

тетрадь 

 podle vzoru „тетрадь“ se skloňují podstatná jména ženského rodu zakončená v 1. pádě 

jednotného čísla na: 

  měkkou souhlásku (площадь, лошадь, кость, жизнь, вешь, печь)  

 „-жь“ (молодѐжь) 

 „-шь“(мышь) 

 v 1. a 7. pádě vždy končí na měkký znak „-ь“ popř + samohláska (площадь > площадью, 

часть > частью, моодѐжь > молодѐжью) 

 

     jednotné číslo    množné číslo 

1. кто, что    тетрадь    тетрад-и 

2. без кого, без чего  тетрад-и    тетрад-ей 

3. кому, чему   тетрад-и    тетрад-ям 

4. я вижу кого, что  тетрадь     тетрад-и 

6. о ком, о чѐм   тетрад-и    тетрад-ях 

7. с кем, чем   тетрад-ью    тетрад-ями 

 

cvičení 

1. Na petici už je tisíc podpisů. 

Под петицией уже тысяча ______________   (подпись) 

2. Mnohé jeho věci byly zničeni během požátu. 

Многие из его __________ погибли во время пожара.  (вещь) 

3. Bože můj, to jsou krásné ubrusy! 

Боже мой, какие прекрасные _______________   (скатерть) 

4. Půjdeme kolem pevnosti, ano? 

Давайте обойдѐм вокруг ______________     (крепость) 

5. Kup pět kilo kostí pro našeho miláčka. 

Купи пять кило ___________ для нашего голубчика.  (кость) 

6. Bez soudce nelze pokračovat v soudním řízení. 

Без __________ нельзя продолжать суд.    (судья) 

7. V tomto časopise je mnoho zajímavých článků. 

В этом журнале много интересных ______________   (статья) 



8. Nevím, co udělat s těmito lavicemi. 

Не знаю, что сделать с этими __________    (скамья) 

9. V létě pravděpodobně pojedu s celou rodinou na dovolenou. 

Летом я, наверное, поеду со всей __________в отпуск.  (семья) 

 

 


